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سرمقاله

مجلس در محاق
ادامه از صفحه یک

بد  و هزینه؟  این همه وقت  دیگر چه جای 
نیست بدانید سابقه دخالت مجمع تشخیص در 
امر قانونگذاری به مجلس دهم زمانی که نگارنده 
به عنوان نماینده حضور داشتم برمی گردد. زمانی 
که همزمان با ارسال اشکالات شورای نگهبان بر 
لایحه بودجه اشکالات هیات عالی نظارت مجمع 
و  بنده  امثال  مخالفت  با  ولی  شد  ارسال  نیز 
اشکالات  طرح  اجازه  لاریجانی  دکتر  همراهی 
مجمع را ندادیم. معتقد بودیم که مجلس مطابق 
قانون به یک مرجع و آن هم شورای نگهبان در 
نگهبان  پاسخگوست و شورای  قانونگذاری  امر 
دومی به نام مجمع تشخیص را مجلس برسمیت 
نمیشناسد. اما گویا این دخالت توسط مجلس 

انقلابی پذیرفته و نهادینه شده است. 
جالب است که مجلس کنونی دو مصوبه قابل 
قبول داشت که هر دو در شورای نگهبان تائید 
ولی توسط مجمع رد شد. اولی مصوبه واردات 
خودروهای دست دوم و دومی مصوبه تناسبی 
کردن انتخابات در کلانشهرهایی با چهارکرسی به 

بالا می باشد.
به لحاظ شکلی این نوع ورود مجمع تشخیص 
در امر قانونگذاری و اقدام به اضافه و یا کم کردن 
مصوبات مجلس موجب تضعیف مجلس است 
و به لحاظ محتوایی هم مخالفتش با مصوباتی 
است که بشدت مطالبه مردم می باشد. حال 
به  و  یافته  تنزل  با چنین مجلس  کنید  تصور 
حاشیه رانده شده ای آیا انتظار نمایندگی حقوق 
ملت را باید داشت؟ آیا می توان با مجلس به 
چهره های  و  شاهدحضورنخبگان  رفته  محاق 
ملی برای رونق رقابت بود؟ مردمی بودن یک 
حکومت، به امکان مشارکت مردم در حکمرانی 
است؛ به امکان نظارت مردم به حکمرانان است. 
اینکه نهادهایی بسازیم که مردم در تشکیل و 
به  را  امور  و همه  ندارند  نقشی  آن  بر  نظارت 
آنها بسپاریم عملاً یعنی بر سینه مردم زده ایم 
که عقب بیاستید. ما مدتی است دچار بحران 
شکاف دولت ملت شده ایم. اگر قرار است این 
شکاف ترمیم شود باید اعتماد به مردم بیشتر 
شود تا اعتماد مردم به حکومت بازسازی شود. 
با این دست فرمان معلوم نیست به کجا می 

رسیم.

خبر

اخبار

در پی اقدام موهن قرآن سوزی در سوئد 
مطرح شد

مسلمانان جهان پاسخ اهانت به 
قرآن را می دهند

سلوان  نام  به  عراقی  فرد  یک  چهارشنبه  روز 
مومیکا که به عنوان پناهجو در سوئد زندگی می 
کند در اقدامی موهن اقدام به آتش زدن قرآن کریم 
در مقابل بزرگترین مسجد سوئد کرد؛ اقدامی که 
با مجوز پلیس سوئد انجام شده و موجب خشم 
مسلمانان  به خصوص  نفر  ها  میلیون  انزجار  و 
در سراسر جهان شد. در راستای این اقدام برخی 
یا  سفیر  ایران،  جمله  از  اسلامی  کشورهای  از 
خود  خارجه  وزارت  به  را  سوئد  کشور  کاردارهای 
فراخوانده و همچنین تجمعات اعتراض آمیزی نیز 
در بسیاری از نقاط دنیا صورت گرفت. در همین 
راستا روز گذشته نیز جمعی از شهروندان ایرانی 
در اعتراض به این اقدام موهن در مقابل سفارت 
سوئد در تهران تجمع کرده و مراتب اعتراض خود 

را ابزار کردند. 
رئیس  رئیسی،  ابراهیم  سید  دیگر  سوی  از 
جمهوری کشورمان که به استان کرمان سفر کرده 
در  رفسنجان  شهر  جمعه  نماز  مراسم  در  است 

واکنش به قرآن سوزی در سوئد اعلام کرد: 
امروز ببینید چه تهدیداتی علیه دین و ارزش های 
دینی صورت می گیرد و در کشورهای اروپایی که 
مدعی آزادی و احترام به عقیده دیگران هستند، به 
ارزشمندترین کتاب الهی که برای هدایت بشر آمده 

)قرآن کریم( اهانت می کنند.
وی افزود: با این کار نه فقط قلوب دو میلیارد 
مسلمان جریحه دار می شود بلکه همه ادیان الهی، 
آسمانی و ابراهیمی و پیروان آنها یقلبشان جرحه 
و  آزادزنان  همه  قلوب  اهانت  این  و  می شود  دار 

آزادمردان دنیا را جریحه دار کرد.
رئیسی بیان کرد: توهین به کتاب کامل و قرآن 
عزیز توهین به ادیان الهی و توهین به انسانیت 
جامعه  و  است  الهی  ارزش های  و  بشریت  و 
اسلامی از این توهین نخواهد گذشت. وی اظهار 
کرد: مسلمانانی که گرداگرد کعبه شریف طواف 
و در سعی صفا و مروه نام خدا را بر زبان جاری 
این  به  اهانت  از  را  خود  نفرت  همه  می کنند، 
عزیزترین عزیزان را اعلام کرده و می کنند و آنچه 
مهم است، کسانی که مدعی توجه به آزادی بیان 
و  استبدادی  چگونه  هستند،  دیگران  عقیده  و 
استکباری و با روحیه تفرعن، مقدسات مسلمانان 
را مورد اهانت قرار می دهند؟ این اهانت بزرگ قابل 

گذشت است؟
باید  عزیز  جوانان  کرد:  تصریح  جمهور  رئیس 
اینها را بشناسند که دروغ می گویند و طرفدار آزادی 
بیان، قلم و عقیده نیستند که اگر بودند قرآن جلوه 
آزادی است و به بشریت آزادی می آموزد و اینها با 
آزادی مخالف هستند و استبداد رای و باطل خود را 
می خواهند با تابلوی آزادی بیان بر بشریت تحمیل 

کنند.
علاوه بر این محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
هم در صفحه توئیتر خود نوشت: »بی احترامی 
و جسارت دولت و پلیس سوئد در فراهم ساختن 
با  کریم  قرآن  مقدس  ساحت  به  اهانت  زمینه 
به شدت  را  عمل  و  بیان  آزادی  دروغین  پوشش 
محکوم می کنم.مسلمانان جهان با توجه به مواضع 
مراجع عظام تقلید و در چارچوب قوانین مقدس 
اسلام به نحو مقتضی پاسخگوی این اهانت های 

منزجرکننده خواهند بود.«

عضویت کامل ایران در سازمان 
شانگهای ۱۳ تیرماه رسمیت می یابد

وزیر امور خارجه روسیه گفت: عضویت کامل 
ایران در سازمان همکاری شانگهای در نشست 
آتی سران کشورهای عضو این سازمان همکاری 
بین المللی در ۱۳ تیرماه جاری رسمیت خواهد 

یافت. 
به گزارش اسپوتنیک، سرگئی لاوروف جمعه 
سازمان  مردمی  دیپلماسی  مرکز  نشست  در 
همکاری شانگهای افزود: شورای سران کشورهای 
عضو دائم و ناظر این سازمان به ریاست نارندرا 
مودی نخست وزیر هند، به صورت مجازی در 

۱۳ تیرماه برگزار می شود.
و  عضو  کشورهای  همه  از  اظهارداشت:  وی 
ناظران سازمان همکاری شانگهای از جمله ایران، 
بلاروس، مغولستان و ترکمنستان برای شرکت 

در این مراسم دعوت شده است.
وی همچنین گفت: شمار زیادی از کشورها 
در تلاش برای ایجاد روابط با سازمان همکاری 

شانگهای هستند.
پاکستان،  چین،  هند،  روسیه،  کشورهای 
قزاقستان، قرقیزستان، تاجیکستان و ازبکستان 
تشکیل  را  شانگهای  همکاری  سازمان  اعضای 

می دهند.
به گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان وزیر 
گفته  این  از  پیش  نیز  کشورمان  خارجه  امور 
است: عضویت دائمی ایران در سازمان شانگهای 
تیرماه امسال و با حضور آیت الله رئیسی نهایی 

می شود.
بختیار خاکیموف نماینده ویژه رئیس جمهوری 
همکاری  سازمان  امور  در  روسیه  فدراسیون 
شانگهای نیز معتقد است: تهران به تعهدات 
رویه ای خود برای عضویت در سازمان همکاری 

شانگهای عمل کرده است.
سازمان  آتی  اجلاس  در  داشت:   اظهار  وی 
همکاری شانگهای در دهلی نو که چهارم جولای 
برگزار  کنفرانس  ویدئو  قالب  در  تیرماه(   ۱۳(
خواهد شد، یکی از تصمیمات کلیدی، پیوستن 

ایران به عنوان یک عضو کامل خواهد بود.

دریافت سه کارت زرد »وزیر« به 
معنای استیضاح نیست

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس گفت که 
با اصلاح آیین نامه داخلی مجلس الزاما دریافت 

سه کارت زرد به معنای استیضاح نیست. 
احمد راستینه در گفت وگو با ایسنا در مورد 
و  ورزش  وزیر  زرد  کارت  سه  دریافت  بررسی 
جوانان از مجلس  گفت: در گذشته اگر وزیری 
سه کارت زرد می گرفت مسیر استیضاح وزیر 
داخلی  نامه  آیین  اصلاح  با  همراه می شد،اما 
مجلس الزاما دریافت سه کارت زرد به معنای 

استیضاح نیست.
ادامه  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  سخنگوی 
داد: گرفتن سه کارت زرد پیام روشنی برای دولت 
دارد چون در بررسی طرح سوال سوم از سید 
به  موافق  رای  نمایندگان ۱50  حمید سجادی، 
عدم قانع شدن از پاسخ های وی دادند.  دولت 
باید این پیام روشن را دریافت کند و نسبت به  

ترمیم کابینه اقدامات لازم را انجام دهد.
وی گفت: خواسته ما از رییس جمهور این 
است که با توحه به دغدغه ها در وزرات ورزش 
و جوانان و طرح سوالات انبوه بالغ بر 80 سوال 
در کمیسیون  فرهنگی از وزیر ورزش و مباحث 
مطروحه در بخش های مختلف ورزش نسبت 

به ترمیم کابینه اقدام جدی انجام دهد.
وی اضافه کرد: با تصمیم گیری دولت در حوزه 
ورزش، مجلس می تواند نقش نظارتی خود را 
به خوبی ایفا کند و در تقویت تعامل دولت و 

مجلس هم  تاثیرگذار است.

سفرهای  راستای  در  که  رئیسی  ابراهیم  سید 
آیین  در  بود  استان کرمان سفر کرده  به  استانی 
به  آبرسانی  و  تصفیه خانه  نخست  فاز  افتتاح 
شهرهای بم و بروات، تصفیه خانه سیرجان و ۱5 
پروژه برق رسانی استان کرمان اظهار کرد: همه ما 
در حال امتحان هستیم و یکی از عرصه های مهم 
برای آنکه کسی خداوند را بندگی کند، گره گشایی 
و رفع مشکلات مردم بوده و این زمینه نیز برای 
مسئولین فراهم است و مسئولین باید بدانند امروز 
توجه کردن به مشکلات مردم؛ امری کلیدی برای 

این دنیا و آخرتشان است.
وی با بیان اینکه خدمت به مردم نماد و نمود 
همه مجاهدت های سردار حاج قاسم سلیمانی و 
شهدای دیگر بوده است افزود: مسئولین باید مانند 
شب های عملیات در دوران دفاع مقدس؛ عقب 
ماندگی ها را جبران کنند. اگر روحیه جهادی نباشد 
مشکلات رفع نخواهد شد. مشکلاتی در حوزه آبی 
داشتیم که می شد سال ها قبل با کار جهادی آنها 

را رفع نمود.
اینکه در دولت سیزدهم  با بیان  رئیس جمهور 
گام های بسیار خوبی برای رفع مشکلات آب و برق 
برداشته شده است، افزود: تکمیل پروژه ها و طرح 
های نیمه تمام در دستور کار دولت بوده اما باید 
به این نکته توجه داشت که به سرانجام رساندن 
این پروژه ها در گرو کار جهادی مسئولین است و 
بهره برداری از پروژه های آبرسانی به شهرهای بم و 
بروات، ۱5 طرح برق رسانی در نقاط مختلف استان 
فاضلاب  پروژه  از  برداری  بهره  و همچنین  کرمان 

سیرجان با کار جهادی انجام شده است.
رئیسی با اشاره به اقداماتی که برای رفع تنش 
آب روستاها در نقاط مختلف کشور صورت گرفته 
اظهار کرد: در استان کرمان حدود ۶۷0 روستا دچار 
مشکل آبی هستند که تاکنون مشکل تعدادی از 
آنها رفع شده اما نیاز است با سرعت بیشتری این 

مشکل مردم را حل کرد.
قدرت  تولید  امروز جبهه  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
برای همه مدیران و دست اندرکاران اقتصادی، رفع 
مشکلات برق و آب است افزود: رفع مشکل تنش 
آبی از اولویت های حیاتی منطقه است و پیشرفت 
در همه بخش ها در گرو توسعه زیرساخت هاست.

این مطلب که  بیان  با  ادامه  در  رئیس جمهور 
گواراست«  ما هم  برای  بروات  و  بم  به  »آبرسانی 
ادامه داد: 5۷ کیلومتر خط انتقال آب از سد نساء 
به این دو شهرستان که در گرما و به صورت شبانه 
روزی انجام شده، قابل تقدیر است و از همه دست 

اندرکاران این پروژه تشکر می کنم.
وی با اشاره به پروژه های افتتاح شده در این سفر 
برداری می  بهره  به  امروز  که  هایی  پروژه  گفت: 
رسد؛ نشان از توان ایرانی است و تمامی ابزارها و 
تولیداتی که در این پروژه ها استفاده شد داخلی و 

توسط مهندسان ایرانی به سرانجام رسید.
رئیسی به دخایر معدنی دیار کریمان اشاره کرد و 
صفت بهشت معادن برای استان کرمان را بی مورد 
ندانست و بیان کرد: با خام فروشی مخالفیم. باید 
اشتغال و ارزش افزوده و تولید ایجاد کنیم که نتیجه 

آن رفع مشکلات آبی، برقی و ... باشد.
بزرگ  های  شرکت  مشارکت  جمهور  رئیس 
فاضلابی  های  پروژه  اجرای  برای  منطقه  اقتصادی 

را اقدامی قابل تقدیر دانست و اظهار کرد: شرکت 
های بزرگ اقتصادی با سرمایه گذاری در بخش های 
مختلف باید پیشران توسعه کشور باشند و معتقدیم 
توان  می  ها  شرکت  نوع  این  گذاری  سرمایه  با 

مشکلات شهرها و روستاهای کشور را حل نمود.
عادی  به صورت  اگر  کارها  از  برخی  افزود:  وی 
بخواهند انجام شود، سال ها طول می کشد تا به 
سرانجامی برسند اما اگر کار جهادی انجام دهیم 
سایر پروژه ها نیز در کمترین زمان ممکن به بهره 

برداری می رسند.
اینکه برق رسانی در استان  با تاکید بر  رئیسی 
کرمان به کار جهادی نیاز دارد افزود: عشایر ذخایر 
کشور و تولید کننده هستند و باید موضوع برق 
رسانی به این مردم خدوم در اولویت کارها باشد. 
به  باید  آنها  چادرهای  به  خورشیدی  رسانی  برق 
صورت ویژه دیده شود ضمن آنکه در دولت تاکید 
داریم که هرچه سریعتر باید بحث های برق دار 
این  و  شود  دنبال  روستاها  به  آبرسانی  و  شدن 

موضوع را اولویت وزارت نیرو می دانیم.
رئیس جمهور با یادآوری خاطرات شهید سلیمانی 
عنوان کرد: باید بدانیم که هیچ وقت راه برای شهید 
دلهایمان هموار نبود اما او با مجاهدت و تلاش های 
جهادی خود راه را هموار می کرد و در فراز و فرودها 

یک میدان دار قوی و یک دیپلمات فرزانه بود.
عنوان  جلسه  این  در  حاضرین  به  خطاب  وی 
کرد: شرکت های فعال و پیمانکار باید بدانند استان 

کرمان نباید با این مشکلاتی که اکنون مواجه است، 
روبرو باشد. دولت در حد توان خود به دنبال رفع 
مشکلات است و کاری به حرف دیگران ندارد و فقط 
به دنبال آن هستیم که مردم احساس رفاه، آرامش 
و آسایش کنند. برای ما مهم رضایت خداوند متعال 
است و معتقدیم وقتی همه با همدلی و همکاری در 
راستای رفع مشکلات مردم گام برمی دارند خداوند 

نیز برکاتش را بر ما نازل می کند.
رئیسی ساماندهی و سرعت بخشی به پروژه ها را 
از اهداف سفر خود به استان ها دانست و بیان کرد: 
پروژه ها نباید فرسایشی شوند و از همه کسانی که 

کارهای بزرگ را رقم زدند تشکر می کنیم.
جزو  سفر  این  کرد:  نشان  خاطر  پایان  در  وی 
سفرهای استانی هیات دولت به استان کرمان نبوده 
و سفر استانی ویژه ای را به این دیار خواهیم داشت.

برنامه های  ادامه  در  همچنین  جمهوری  رئیس 
در  جمعه  ظهر  کرمان،  استان  به  یک روزه  سفر 
بخشی از محل اجرای پروژه آب رسانی اضطراری به 
شهرهای کرمان و رفسنجان از سامانه انتقال آب 
خلیج فارس به صنایع جنوب شرق کشور حضور 
جرئیات  از  دست اندرکاران  توضیحات  با  و  یافت 

اجرای این پروژه اطلاع یافت.
و  کرمان  شهرهای  به  شرب  آب  انتقال  طرح 
رفسنجان به میزان ۳0 میلیون مترمکعب در سال، 
با پیش بینی اعتبار بالغ بر ۳ هزار میلیارد تومان 
آغاز شده و تاکنون ۱۶ کیلومتر لوله گذاری ۲ هزار 

میلیمتر   ۱800 لوله گذاری  کیلومتر   ۲۱ میلیمتر، 
این  از  میلیمتری  لوله گذاری ۱000  کیلومتر  و ۲۷ 
 پروژه برابر با ۴5.5 درصد از پروژه اجرا شده است.

به گفته دست اندرکاران پروژه با وجود سختی کار 
و مسیر اجرا،  این طرح با سرعت خوبی در حال 
اجراست و پیش بینی می شود بهار سال آینده به 

بهره برداری برسد.
با  طرح  این  گفت  بازدید  این  در  طرح  مجری 
۴5درصد پیشرفت فیزیکی و  با هدف رفع تنش آبی 
۲ شهر کرمان و رفسنجان اجرا می شود و نیاز آبی 
حدود یک میلیون و پانصد هزارنفر را به علاوه اتباع 

بیگانه به میزان قابل توجهی بر طرف می کند.
پروژه  عملیات  اجرای  محل  افزود:   فرحبخش 
از  رفسنجان  به شهر  آب شرب  انتقال  اضطراری 
سامانه  انتقال آب خلیج فارس در کمربندی جاده 
رفسنجان به کرمان به طول ۱۶ کیلومتر به مخزن 

اصلی این شهر در حال انجام است.
 وی بیان کرد: عملیات انتقال آب شرب از خلیج 
فارس به شهرهای کرمان و رفسنجان شامل ۱۴5 
کیلومتر خط انتقال آب، ۲ تصفیه خانه و ۲ ایستگاه 

پمپاژ آب است.
آب  انتقال  تکمیل طرح  برای  فرحبخش گفت: 
هزار  سه  به  رفسنجان  و  کرمان  شهرهای  شرب 
میلیارد تومان اعتبار نیاز است که تاکنون بیش از 
۴50میلیارد تومان آن تامین شده است و قرار است 

تا پایان امسال به بهره برداری برسد.

یک عضو هیأت رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان گفت: اگر راه 
چاره ای برای کمبود دارو اندیشیده نشود، ممکن است به یک بحران 

اجتماعی، سیاسی، اقتصادی، بهداشتی و درمانی تبدیل شود. 
محمدعلی بندپی درباره این که برخی می گویند تعداد داروهای 
از ۲00 قلم رسیده است، گفت: هفته پیش در  کمیاب به بیش 
جلسه ای که در این خصوص تشکیل شد، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و معاونین شان، وزیر بهداشت و درمان و معاونین شان، 
بانک مرکزی،  نماینده و معاون  برنامه و بودجه،  رئیس سازمان 
بازرسی و  مرکز پژوهش های مجلس، دیوان محاسبات، سازمان 
همین طور همکاران وزارت اطلاعات و اطلاعات سپاه حضور داشتند 

و همه اذعان داشتند اگر راه چاره ای اندیشیده نشود، ممکن است 
این مساله به یک بحران اجتماعی، سیاسی، اقتصادی، بهداشتی و 

درمانی تبدیل شود.
این عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: یک بحث این بود که بیمارستان های ما بخش عمده 
نکرده  دریافت  اجتماعی  تامین  سازمان  از  را  طلب های شان 
برابر  ده  چند  می کند  اعلام  هم  اجتماعی  تامین  سازمان  بودند، 
بدهکاری هایم از دولت طلب دارم و باید دولت طلب های من را 
بدهد. این که کدام وزارتخانه مقصر است؟ وزارت بهداشت، اقتصاد، 
یا  و  مرکزی  بانک  بیمه گر،  سازمان های  اجتماعی،  تامین  و  رفاه 
سازمان برنامه و بودجه ممکن است برای ما مهم باشد اما برای مردم 
مهم نیست؛ مردم دارو های خودشان را به اندازه کافی می خواهند.

به گزارش ایلنا، وی ادامه داد: در بازدید هفته پیش در یکی از 
بیمارستان های شهرمان در اورژانس مشاهده کردم بچه ای بستری 
و  کردم  تب  گفت  است؟  افتاده  اتفاقی  چه  گفتم  است،  شده 
استفراغ می کنم، گفتم با چه کسی آمدی؟ گفت با پدرم آمده ام. 
گفتم پدرت کجاست؟ گفت پدرم رفته دارو بگیرد، ببینید در بخش 
اورژانس در  طول ۴۴ سال گذشته حتی در زمان جنگ ما چنین 
شرایطی را نداشتیم، یک بچه یا بیماری را همراهان به بیمارستان 
بیاورند و تحویل دهند بعد تازه خودشان در آن باران دنبال دارو 
از این داروخانه به آن داروخانه بروند و این آغاز یک بحران بسیار 

جدی است.

وی افزود: ما متاسفانه چو فردا شود فکر فردا کنیم، من همیشه 
می گویم پیشگیری تنها در بهداشت و درمان نیست که مقدم بر 
درمان باید باشد. در همه جا، در بحران های اجتماعی و سیاسی و 
در همه جا پیشگیری مقدم بر درمان است. در آن جلسه ماحصل 
از بدهی  تیر(  ۳ هزار میلیارد تومان  این شد که روز شنبه ) ۳ 
تقریباً ۹ هزار میلیارد تومانی تامین اجتماعی به بیمارستان های 
وزارت بهداشت و عمدتاً مطالبات بیمارستان ها پرداخت شود که 
آنها بتوانند مطالبات شرکت های تولیدکننده و تامین کننده دارو را 
پرداخت کنند. خوشبختانه یک بخش عمده اش پرداخت شد و 

بخش دیگری را گفته اند در ماه جدید پرداخت می شود
محسنی بندپی با بیان این که اگر تنها دلیل عدم وجود یا کمبود 
داروی بیماران، بدهکاری بیمارستان ها به شرکت های دارویی باشد 
باید مرتفع شود، اظهار داشت: اما اصل قضیه این نیست. یک 
بخش عمده مساله، عدم تولید دارو به اندازه کافی است، به خاطر 
اینکه قیمت تمام شده داروها بیش از آن چیزی است که برایش 
قیمت دستوری می گذارند. مثل یک مجموعه است که وقتی اتفاق 
ناگواری بیفتد پشتش اتفاقات بد هم می افتد. وقتی دارو نرخ تمام 
شده ا ش قیمت نمی گیرد خود به خود یا تولید نمی شود یا اگر تولید 
شود احتکار می شود اگر احتکار نشود قاچاق می شود. مجموعه 
کارهایی که اتفاق می افتد مانند مثال خشت اول چون نهد معمار 
کج است این موضوع را کمیسیون به طور جدی در دستور کار دارد 

و ان شاالله بتوانیم پیگیری جدی کنیم. 

رئیس جمهوری در سفر استانی به کرمان تاکید کرد

مسئولین عقب ماندگی ها را جبران کنند
رئیس جمهور گفت: مسئولین باید مانند شب های عملیات در دوران دفاع مقدس؛ عقب ماندگی ها را جبران کنند. اگر روحیه جهادی نباشد مشکلات رفع 

نخواهد شد. مشکلاتی در حوزه آبی داشتیم که می شد سال ها قبل با کار جهادی آنها را رفع نمود. 

و حل نشود، به یک بحران تبدیل می شودیک عضو هیات رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس مطرح کرد مشکل دار

رئیسی تاکید 
کرد امروز 

جبهه تولید 
قدرت برای 

همه مدیران و 
دست اندرکاران 

اقتصادی، 
رفع مشکلات 

برق و آب 
است. لذا رفع 
مشکل تنش 

آبی از اولویت 
های حیاتی 

منطقه است و 
پیشرفت در 

همه بخش ها 
در گرو توسعه 

زیرساخت 
هاست

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی طرح »اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی« مصوب کردند که شمارش آرا در این انتخابات در شهرهای بزرگ به شیوه 
تناسبی انجام شود؛ شیوه ای که در کشورهای دیگر و بخصوص در نظام های پارلمانی کاربرد 
داشته و احزاب و تشکل های سیاسی فعال بر اساس سهمی که از کل آرای اخذ شده در 

انتخابات کسب می کنند، کرسی های پارلمان را تصاحب می کنند.
مصوبه مجلس چه می گوید؟

بر اساس آنچه در مجلس به تصویب رسید، در حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس هر داوطلب تعیین صلاحیت شده می تواند به صورت منفرد یا به عنوان 
عضوی از صرفاً یک فهرست نامزد شرکت در انتخابات شود. دستورالعمل نحوه شکل گیری، 
زمان بندی آغاز فعالیت، انحلال و جابجایی نامزدها بین فهرست ها و انصراف آنها از فهرست 
در هر دوره از انتخابات حداقل یک ماه قبل از زمان آزادی تبلیغات توسط هیأت اجرایی مرکزی 
انتخابات تهیه، به روز شده و پس از تأیید هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات توسط وزیر کشور 
ابلاغ می شود. در صورت عضویت هر نامزد در بیش از یک فهرست، آرای ایشان در تعیین 
سهم فهرست های دارای عضویت محاسبه نمی شود و آرایی که یکجا به فهرست های ایشان 
داده شده به آرای این نامزد اضافه نمی شود و با ایشان شبیه به یک نامزد منفرد برخورد 

می شود.
نظر شورای نگهبان و وزارت کشور درباره انتخابات تناسبی

هرچند برخی ناظران سیاسی تصور می کردند که ممکن است شورای نگهبان این مصوبه را به 
دلیل مغایرت احتمالی با برخی اصول قانون اساسی )انتخاب بر اساس رای مستقیم مردم( به 
مجلس بازگرداند اما چنین نشد. از سخنان هادی طحان نظیف سخنگوی این شورا چنین بر می 

آید که شورای نگهبان در مرحله نخست بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس، نسبت به 
اصل برگزاری انتخابات تناسبی ایرادی نداشته بلکه ابهاماتی داشته به مرور برطرف شده است.

انتخابات تناسبی به زبان ساده
تصور کنید که اسفندماه فرا رسیده و انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در 
کلانشهر تهران برگزار شده است؛ حوزه انتخابیه تهران گستره وسیعی شامل »تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس« است و بالغ بر ۱۴ میلیون نفر جمعیت دارد که در مجموع 
۳0 نفر را راهی بهارستان می کنند؛ برای احزاب و تشکل های سیاسی، رای آوری از این حوزه 
وسیع اهمیت بالایی دارد و به همین دلیل در انتخابات ها، جریان های سیاسی تلاش می کنند 

با ائتلاف و ارایه لیست واحد، آرای بیشتری از مردم اخذ کنند.
به گزارش ایرنا، حال اگر انتخابات تناسبی در تهران برگزار شود، رقابت های انتخاباتی از 
رقابت بین افراد به رقابت بین لیست های انتخاباتی ارتقا می یابد و به نسبت آرایی که از 
صندوق های رای بین آمده و میانگین آراء هر لیست، سهم جریان های سیاسی از لیست نهایی 

۳0 نفره نمایندگان تهران مشخص می شود.
به طور مثال اگر با توجه به میانگین آرای کسب شده، نسبت آرا بین دو لیست ارایه شده ۲ 
به یک باشد، ۲0 کرسی اول تهران به لیست اول و ۱0 کرسی باقیمانده به لیست دوم می رسد. 
به این ترتیب ۲0 نفر از لیست اول یک جریان سیاسی که بیشترین رای را آورده اند به مجلس 
راه می یابند و از لیست دوم هم ۱0 نفر اول راهی بهارستان می شوند و دیگر اینطور نیست که 

هرکس حائز اکثریت آرا در تهران شد، راهی مجلس شود.
این بدان معناست که ممکن است از لحاظ عددی یک نفر در لیست اول در رده ۲۱ قرار 
گرفته و آرای بیشتری کسب کرده باشد اما چون نسبت لیست ها بر اساس میانگین آرا ۲ به 

یک است، به مجلس راه نمی یابد و نفر اول لیست دوم - حتی با وجود آرای کمتر - منتخب 
مردم خواهد شد.

فضا برای حضور طیف های مختلف سیاسی در مجلس فراهم می شود
روح الله نجابت عضو کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس در این باره می گوید: 
تناسبی شدن انتخابات این امکان را فراهم می کند که نماینده جریان رقیب که لیست آنها 

حداکثر رای را کسب نکرده در مجلس حضور پیدا کند.
البته این نماینده مجلس هم بر این اعتقاد است که به دلیل توسعه نیافتن فعالیت های 
حزبی در کشور، در حوزه های انتخابیه غیر از تهران امکان برگزاری انتخابات تناسبی به 
دلیل رقابت بر سر دو یا چند کرسی ممکن نیست از سوی دیگر در حوزه انتخابیه تهران 

فهرست ها سیاسی تر و نگاه ها ملی تر است.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی می گوید: تا امروز اینگونه بود که هر فهرستی 
بیشترین رای را بیاورد تمام ۳0 کرسی تهران به آن فهرست اختصاص می یافت اما اکنون 
مساله این است که اگر ۴ میلیون نفر به لیستی رای داده و ۲ میلیون نفر به لیست دوم رای 
داده اند، آنهایی که به لیست دوم رای داده اند هم جزو ملت هستند و حق دارند در مجلس 

کرسی داشته باشند.
نجابت با اشاره به اینکه تقسیم کرسی بین لیست های تهران متناسب با میزان رای خواهد 
بود، افزود: با این روش فرصتی ایجاد می شود تا هم رقابت بین لیست ها صورت گیرد و هم 
شاهد رقابت درون لیست ها باشیم چرا که هر فردی که در لیست جریانی بیشترین رای را 
کسب کند در تقسیم بندی کرسی های اختصاصی به لیست ها امکان نمایندگی مردم در 

مجلس را پیدا می کند.

همزمان با طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس بررسی شد
درباره انتخابات تناسبی چه می دانیم؟
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